
Kære rektorer 
 

Det er nu gået næsten en måned siden, jeg sendte jer et udmeldebrev om den model for øget brug af 
dimensionering, som Uddannelse- og Forskningsministeriet har udarbejdet.   
 
Vi har naturligvis lyttet til jeres og andres bekymringer i forhold til den model for øget brug af 
dimensionering, som er lagt frem. På den baggrund har vi besluttet at lave et par justeringer af modellen.  
 
Målet fastholdes. Vi vil ikke uddanne til arbejdsløshed, hvorfor noget af optaget på uddannelser, der har 
haft en systematisk og markant overledighed skal flyttes til uddannelser med bedre jobudsigter.  
 
Men vi er enige om, at der er behov for en blødere overgang. Derfor udvides med ét ekstra år, således at 
dimensioneringen skal indfases i løbet af fire år fra 2015 til 2018. Det svarer til, at optaget på de berørte 
uddannelser skal sænkes med 1.000 optagne om året, og 4.000 i alt frem mod 2018. 
Dimensioneringsmodellen evalueres efter tre år, herunder balancen ift. arbejdsmarkedet.  
 
På universiteterne har der været usikkerhed og misforståelser i forhold til, hvordan de fastsatte lofter for 
optaget på kandidatuddannelserne kan oversættes til en reduktion i bacheloroptaget.  
 
Der har desuden været uklarhed om, hvilken betydning den øgede brug af dimensionering har for det 
retskrav, som bachelorstuderende på universiteterne har på efterfølgende at blive optaget på en specifik 
kandidatuddannelse.  
 
Jeg vil gerne igen slå fast, at en øget brug af dimensionering ikke berører retskravet. Det er uændret før, 
under og efter en øget brug af dimensionering på de videregående uddannelser. Og der følger naturligvis 
taxameterfinansiering med til alle studerende, der optages med et retskrav – også hvis antallet af 
retskravsbachelorer ligger udover de fastsatte lofter for optaget. 
 
Der har også været en del debat om internationalisering. Jeg ønsker om nogen internationalt orienterede 
uddannelser og internationale studiemiljøer. Og regeringen gør en stor indsats for at tiltrække 
internationalt talent, men det giver også rigtig god mening, at vi retter vores indsats derhen, hvor der er 
gode jobudsigter efterfølgende. Og dimensioneringen påvirker naturligvis ikke institutionernes mulighed 
for at indskrive internationale studerende som udvekslingsstuderende som led i institutionernes 
udvekslingsaftaler med udenlandske institutioner.      
 
Det er naturligt at dimensionere på kandidatuddannelserne, da det i dag reelt er kandidatuddannelser, der 
giver adgang til arbejdsmarkedet samtidig med, at der ikke findes en en-til-en sammenhæng mellem 
bachelor og kandidatuddannelserne.  
 
Ministeriet har drøftet en ”oversættelse” fra dimensioneringen på kandidatuddannelserne til en reduktion i 
bacheloroptaget med Danske Universiteter, der giver en reduktion på bacheloruddannelserne på i alt 
3.500. Det betyder en reduktion i optaget på bacheloruddannelserne på ca. 880 om året frem til 2018. I 
oversættelsen er der taget højde for den hidtidige adfærd om frafald mv. blandt de studerende og samtidig 
sikret plads til en ændret adfærd.  
 
Oversættelsen sikrer fleksibilitet i uddannelsessystemet til optag af andre end retskravsstuderende. 
Konkret indføres en garanti for, at den enkelte institution på den enkelte uddannelse kan optage mindst 10 
pct. andre end de juridiske retskravsstuderende. 
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Det er fortsat op til den enkelte institution at foretage den konkrete fordeling på enkeltuddannelser. Hvis 
der for den enkelte institution er regionale eller udbudsrelaterede forhold af helt særlig karakter, foreslår 
jeg, at det afdækkes i en dialog med Styrelsen for Videregående Uddannelser.  
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